
UCHWAŁA

Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej

z dnia _________ 2009 roku
w sprawie powołania Komisji Śledczej do zbadania sprawy przebiegu procesu legislacyjnego ustaw 

nowelizujących ustawę z dnia 29 lipca 1992 roku o grach i zakładach wzajemnych 
(Dz.U. 2004, Nr 4, poz. 27 ze zm.) 

i wydanych na ich podstawie przepisów wykonawczych 
w zakresie dotyczącym gier na automatach o niskich wygranych i wideoloterii 

oraz zbadania legalności działania organów administracji rządowej 
badających ten proces

 
Art. 1

1. Na podstawie art. 111 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej oraz art. 1 i 2 ustawy z dnia 21 stycznia 1999 
roku o sejmowej  komisji  śledczej  (Dz.U.  1999, Nr 35,  poz.  321) Sejm Rzeczypospolitej  Polskiej  powołuje 
Komisję Śledczą do zbadania sprawy przebiegu procesu legislacyjnego ustaw nowelizujących ustawę z dnia 29 
lipca  1992 roku  o  grach  i  zakładach  wzajemnych (Dz.U.  2004,  Nr  4,  poz.  27 ze  zm.)  i  wydanych na  ich 
podstawie  przepisów  wykonawczych  w  zakresie  dotyczącym  gier  na  automatach  o  niskich  wygranych  i 
wideoloterii,  oraz  do  zbadania  legalności  działania  organów administracji  rządowej  badających  ten  proces, 
zwaną dalej Komisją.
2. Przebieg procesu legislacyjnego oraz badania legalności działania organów administracji rządowej badających 
ten proces obejmuje okres od dnia rozpoczęcia prac legislacyjnych nad ustawą z dnia 10 kwietnia 2003 roku o 
zmianie ustawy o grach losowych, zakładach wzajemnych i grach na automatach oraz o zmianie niektórych 
innych ustaw (Dz. U. 2003, Nr 84 poz. 774) do dnia 10 października 2009  roku. 

Art. 2

Do zakresu działania Komisji należy zbadanie legalności:

1) działań członków Rady Ministrów i podległych im funkcjonariuszy publicznych uczestniczących przy 
opracowaniu  projektów  ustaw  o  zmianie  ustawy  z  dnia  29  lipca  1992  roku  o  grach  i  zakładach 
wzajemnych  (Dz.U.  2004,  Nr  4,  poz.  27  ze  zm.)  oraz  wydanych  na  ich  podstawie  przepisów 
wykonawczych;

2) działań posłów uczestniczących przy opracowaniu projektów ustaw o zmianie ustawy z dnia 29 lipca 
1992 roku o grach i zakładach wzajemnych (Dz.U. 2004, Nr 4, poz. 27 ze zm.).

3) działań  członków Rady Ministrów i podległych im funkcjonariuszy publicznych, badających proces 
opracowywania projektów ustaw o zmianie ustawy z dnia 29 lipca 1992 roku o grach i  zakładach 
wzajemnych  (Dz.U.  2004,  Nr  4,  poz.  27  ze  zm.)  oraz  wydawanych  na  ich  podstawie  przepisów 
wykonawczych.

Art. 3

W skład Komisji wchodzi 7 członków.

Art. 4

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.



UZASADNIENIE

Klub  Parlamentarny  Platforma  Obywatelska  RP składa  wniosek  o  powołanie  komisji  śledczej  do 

zbadania sprawy przebiegu procesu legislacyjnego ustaw nowelizujących ustawę z dnia 29 lipca 1992 

roku o grach i zakładach wzajemnych (Dz.U. 2004, Nr 4, poz. 27 ze zm.) i wydanych na ich podstawie 

przepisów  wykonawczych  w  zakresie  dotyczącym  gier  na  automatach  o  niskich  wygranych

i  wideoloterii  oraz  zbadania  legalności  działania  organów  administracji  rządowej  badających  ten 

proces,  której  celem  ma  być  pełne  wyjaśnienie  niejasności  związanych  z  przebiegiem  prac 

legislacyjnych,  porządkujących  zasady  funkcjonowania  przemysłu  hazardowego  w  Polsce.  Żaden

z dotychczasowych rządów nie potrafił stworzyć prawa, które gwarantowałoby kontrolę państwa nad tą 

dziedziną naszej gospodarki i zapewnić wpływy budżetowe odpowiadające rzeczywistym obrotom w 

tej branży. Sytuacja, z którą  nasze państwo musiało zmierzyć się  w ostatnich tygodniach wyraźnie 

wskazuje, że wpływ przedsiębiorców z branży hazardowej na przedstawicieli władzy ustawodawczej 

przekraczał  jakiekolwiek  standardy  obowiązujące  w  demokratycznym  państwie  prawa,  jakim  jest 

Rzeczypospolita Polska. 

Platforma Obywatelska od dnia, w którym powołano rząd  premiera Donalda Tuska podjęła się 

zadania wykorzenienia z życia publicznego patologii, które nasz kraj odziedziczył po rządach PIS-u, 

Samoobrony i LPR oraz niechlubnych wydarzeniach z czasów rządów Leszka Millera jak chociażby 

afera starachowicka czy afera Rywina. 

Mając powyższe na uwadze jesteśmy tym bardziej  zdeterminowani,  by wyjaśnić  do końca 

sprawę kontaktów polityków naszej partii, a także ewentualne wcześniejsze kontakty innych polityków 

z  przedsiębiorcami  branży  hazardowej  dotyczące  prac  nad  ustawą  o  grach

i  zakładach  wzajemnych.  Jesteśmy  przekonani,  że  dogłębne  zbadanie  procesu  legislacyjnego 

sięgające  co  najmniej  roku  2002  oraz  wcześniejszego  ustawodawstwa,  pozwoli  nam  poznać 

mechanizmy powstawania patologii w trakcie procesu legislacyjnego Jesteśmy zdeterminowani, aby 

proces badania styku polityków i przedsiębiorców hazardowych przeprowadzić do końca i w każdym 

najdrobniejszym  nawet,  a  ważnym  dla  wyciagnięcia  odpowiednich  wniosków  na  przyszłość, 

szczególe. 

Mamy nadzieję, że wszystkie partie polityczne wzorem Platformy Obywatelskiej będą dążyć 

do rzetelnego wyjaśnienia i zbadania przyczyn, dlaczego przez tyle lat nie uregulowano ostatecznie 

rynku hazardowego, rezygnując tym samym z części potencjalnych wpływów do budżetu państwa.

Koniecznym, innym ważnym elementem pracy tej komisji powinno być zbadanie wpływu CBA 

na rozwój afery hazardowej. Wyjaśnienia wymagają przesłanki wskazujące na to, że CBA posiadając 

informacje o nielegalnym lobbingu, nie zawiadomiło niezwłocznie prokuratury, a jedynie przekazało 



materiały analityczne w tej sprawie Prezesowi Rady Ministrów, sugerując pierwotnie, że sprawa nie 

ma charakteru prawnie-karnego. W demokratycznym państwie wymaga się od służb takich jak CBA 

nieskazitelności  i  zupełnego  oddzielenia  od  sfery  politycznej.  Niejednoznaczna  postawa  CBA w 

sprawie  tego  co  działo  się  w  trakcie  prac   legislacyjnych  nad  ustawą  hazardową,  powinna  być 

sprawdzona  pod  kątem  tego  czy  nie  dochodziło  do  łamania  prawa  ze  strony  tych  służb  i 

sprzeniewierzenia się demokratycznym zasadom państwa prawa.

Obecny koalicyjny rząd cieszy się zaufaniem społeczeństwa przede wszystkim dlatego, że wprowadził 

nowe  przejrzyste  zasady  rządzenia.  Nie  ma  w  nich  miejsca  na  działania  sprzeczne  z  interesem 

publicznym, dlatego bez względu na cenę  polityczną  będziemy dążyć  do pełnego wyjaśnienia  tej 

sprawy i wszelkich towarzyszących jej okoliczności. 


